



Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. -2024

ISSN 1991--3222

URL - <http://jzsp.jes.su>

All right reserved

No. 4 Volume 20. 2024

Legal Means of Water Conservation in Foreign Countries

Olga Sakovich

Institute of Legislation and Comparative Law under the Government of the Russian Federation

Moscow, Russia

Abstract

This article examines legal means of conserving water resources. The relevance of the topic is due to increased water consumption, environmental degradation and climate change. The purpose of the study is to analyze the legal experience of a number of European and Asian countries in the field of preventing problems of water resource shortages. The study of legal means of conserving water resources in individual legal orders is accompanied by a brief description of the sources and principles of national water law of states with different geopolitical and climatic conditions. The importance of international legal acts and constitutional provisions in the formation of foreign water legislation is emphasized.

In the course of the research, the application of certain legal means for the conservation of water resources in foreign legal systems is analyzed. The content of universal legal means of preserving the amount of water resources in the water laws of individual states is considered. The peculiarities of the legal regulation of water use rationing, as well as the use of innovative technologies and economic incentives are noted. The importance of public administration and planning in solving the problems of preserving the proper quantity and quality of water resources is emphasized. Using the example of the legal regulation of water consumption rationing, the modes of water consumption quotas and limited water use are analyzed. Technological/innovative means are noted, the use of which is prescribed to water users to preserve the water balance. Legal ways of financial incentives for legal entities and individuals to reduce water consumption and the use of technologies are being investigated. The approaches to regulating the extraction and use of drinking water in the water legislation of foreign countries, the possibility of abandoning bottled water for environmental purposes are considered. The role of water

management and basin authorities in the implementation of legal methods of water conservation is emphasized. Measures of adaptation to climate change established by water laws are noted, issues of contractual regulation of water use conditions are raised.

Based on the conducted comparative legal research, common features of water policy and legal regulation of similar problems of water resource conservation were identified. Features of the implementation of legislative requirements for rationing water consumption and the use of new technologies are noted, as well as the role and methods of economic incentives for the implementation of these requirements by water users.

Keywords list (en): water resources, water shortage, legal means, conservation, foreign countries, law and order, law, regulation, management, planning, technology, regulation, climate anomalies, economic incentives, ecology, drinking water

Date of publication: 29.08.2024

Citation link:

Sakovich O. Legal Means of Water Conservation in Foreign Countries // Journal of Foreign Legislation and Comparative Law. – 2024. – V. 20. – No. 4 C. 114-122 .

URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-154/>. DOI: 10.61205/S199132220030747-7

No orders found

Правовые средства сохранения водных ресурсов в зарубежных странах

Сакович Ольга Марковна

*Институт законодательства и сравнительного правоведения при Правительстве
Российской Федерации*

Москва, Россия

Аннотация

Актуальность проблематики сохранения водных ресурсов обусловлена ростом мирового потребления воды, ухудшением экологии и изменением климата. Цель исследования — анализ правового опыта европейских и азиатских государств в области предупреждения проблем дефицита водных ресурсов. Исследование правовых средств сохранения водных ресурсов в отдельных правопорядках сопровождается краткой характеристикой источников и принципов национального водного права государств с разными геополитическими и климатическими условиями. Подчеркивается значение международных правовых актов и конституционных положений в формировании зарубежного водного законодательства.

В процессе исследования анализируется применение отдельных правовых средств сохранения водных ресурсов в иностранных правопорядках. Рассматривается содержание универсальных правовых средств сохранения количества водных ресурсов в водных законах отдельных государств. Отмечаются особенности правовой регламентации нормирования водопользования, а также применения инновационных технологий и экономических стимулов. Подчеркивается значение государственного управления и планирования в решении проблем сохранения надлежащего количества и качества водных ресурсов. На примере правовой регламентации нормирования водопотребления анализируются режимы квотирования водопотребления и ограниченного водопользования. Отмечаются технологические/инновационные средства, применение которых предписано водопользователям для сохранения водного баланса. Исследуются правовые способы финансового стимулирования юридических и физических лиц к сокращению объемов водопотребления и использования технологий. Рассматриваются подходы к регулированию добычи и использования питьевой воды в водном законодательстве зарубежных стран, возможность отказа от бутилированной воды в экологических целях. Подчеркивается роль водохозяйственных и бассейновых органов в реализации правовых способов сохранения вод. Отмечаются установленные водными законами меры адаптации к изменению климата, затронуты вопросы договорного регулирования условий водопользования.

В результате исследования выявлены общие черты водной политики и правового регулирования в государствах сходных проблем сохранения водных ресурсов.

Отмечены особенности реализации законодательных требований нормирования водопотребления и применения новых технологий, а также роль и способы экономического стимулирования выполнений указанных требований водопользователями.

Ключевые слова: водные ресурсы, дефицит воды, правовые средства, сохранение, зарубежные страны, правопорядок, закон, регулирование, управление, технологии, нормирование, климатические аномалии, экономические стимулы, концессия, питьевая вода

Дата публикации: 29.08.2024

Ссылка для цитирования:

Сакович О. М. Правовые средства сохранения водных ресурсов в зарубежных странах // Журнал зарубежного законодательства и сравнительного правоведения. – 2024. – Т. 20. – № 4 С. 114-122 . URL: <https://jzsp.jes.su/s1991-32220000622-3-1-ru-154/>. DOI: 10.61205/S199132220030747-7